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گروه جامعه: اولین بار در زمان شهرداری 
عالم زاده بود که وعدۀ احداث پارک گردشگری 
در شهر کرمان و در مجاورت جنگل قائم خیلی 
جدی مطرح و برای طراحی آن نیز کارهایی 

انجام شد. 
پروژه  مدیر  محیطی،  مهندس  گفتۀ  به 
مشاوران  از شرکت  کرمان،  گردشگری  پارک 
پارک  پروژۀ  طراحی  آمانو،  ساختمانی 
گردشگری کرمان از سال ۱۳۹۷ شروع شده 
است. با وجود گذشت حدود چهار سال، این 
پارک همچنان روی کاغذ است و هر از گاهی، 
خبرنگاران  حضور  بدون  آن،  دربارۀ  جلساتی 

رسانه های محلی برگزار می شود.  
اردیبهشت ماه امسال بود که شهردار کرمان 
پارک  طرح  بازنگری  و  بررسی  نشست  در 
گفت:  قائم  پردیسان  مجموعۀ  در  گردشگری 
را  پنج  ماده  کمیسیون  مصوبات  طرح  »این 
دریافت کرده، اما اخیراً میراث فرهنگی به دلیل 
و  اردشیر  »قلاع  حریم  در  طرح  داشتن  قرار 
دختر« مخالفت خود را اعلام و بر لزوم بررسی 
بیش تر تاکید کرده است. با وجود پیگیری های 
مصوب،  طرح  ارائۀ  و  گذشته  دورۀ  در  مکرر 
هنوز جوابی از سوی اداره کل میراث فرهنگی 

داده نشده است«.
مدیرکل  فعالی  اما،  اظهارنظر  این  از  پس 
میراث فرهنگی استان در پاسخ به فردای کرمان 
»وقتی  گفت:  شعرباف  ادعای  این  رد  ضمن 
مانع  میراث  گفته اند  محترم  شهردار  شنیدم 
مصوبه  تهران  در  طرح  کردم.  تعجب  شده؛ 
حوزۀ  در  محدودیتی  و  اشکال  هیچ  و  گرفته 

میراث فرهنگی وجود ندارد«.
در جلسه ای که چند روز قبل دربارۀ پارک 
گردشگری برگزار شده، در اظهارنظری عجیب 
از سوی مدیر پروژۀ پارک گردشگری، ضوابط 
میراثی به عنوان یک معضل و چالش بر سر راه 

این پروژه قلمداد شده است.
مطابق خبری که روابط عمومی شهرداری 
منتشر کرده، محیطی در این باره گفت: »یکی 
از معضلات اصلی پروژه، چالش های ما با میراث 
فرهنگی به دلیل حریم منظری قلاع اردشیر و 
دختر بوده که حریم مصوب سال ۱۳۸۷ است 
از سایت را  بالا آمدن  و اجازۀ حتی یک متر 
نمی دهد،  ما  به  قدس  آستان  زمین  کل  در 
اجازۀ ساخت وساز نمی دهد و ساخت وسازهای 

موجود را هم فریز کرده است«.
مشکل،  این  حل  برای  »ما  افزود:  وی 
حرایم  حفظ  برای  را  بین المللی  راهکارهای 
با  رایزنی  و  دادیم  پیشنهاد  میراث فرهنگی 
میراث فرهنگی را تا حد مطلوبی پیش بردیم، 
اما هنوز به نتیجه نهایی نرسیده و شهرداری 
برطرف  کاملا  مسئله  تا  کند  پیگیری  باید 
مسئله  حل  »برای  است:  معتقد  وی  شود«. 
قبلی  مصوب  حریم  باید  ابتدا  میراث فرهنگی 
کرمانشهرآنلاین،  گزارش  به  شود«.  اصلاح 

خود  اظهارات  از  دیگری  بخش  در  محیطی 
مطالعات  بودن  بین رشته ای  دلیل  » به  گفت: 
این پروژه، چند اکیپ تخصصی مستقر شدند و 

تمام جزئیات در این طرح لحاظ شده است«.
گردشگری،  پارک  اینکه  بیان  با  وی 
در  را  کرمان  شهر  اشغال  سطح  درصد  دو 
برمی گیرد و در ضلع شرق کرمان واقع است، 
افزود: »مجموعۀ میراثی باارزشی از جمله قلعه 
اردشیر و قلعه دختر، گنبد جبلیه، جنگل قائم، 
کوه تندرستون و تخت درگاه قلی بیگ در این 
بیان  محیطی  مهندس  دارد«.  قرار  محدوده 
کرد: »مالکیت ۴۰ هکتار از محدوده موردنظر 
برای پارک گردشگری، مربوط به آستان قدس 
و مابقی مربوط به شهرداری است و در حال 
حاضر، مساحت ۱۲۰ هکتار برای اجرای این 

طرح در نظر گرفته شده است«.
وی با تاکید بر لزوم یکپارچه بودن مجموعۀ 
مرور  به  که  تداخلاتی  به  گردشگری،  پارک 
زمان در این مجموعه شده و آن را قطعه قطعه 
معضلات  از  »یکی  افزود:  و  کرد  اشاره  کرده، 
اصلی پروژه، چالش های ما با میراث فرهنگی 
دختر  و  اردشیر  قلاع  منظری  حریم  به دلیل 

بوده که حریم مصوب سال ۱۳۸۷ است«.  
وی همچنین اظهار کرد: »بعد از شهادت 
این  به  جدید  ظرفیت  یک  سلیمانی،  سردار 
مجموعه اضافه شد که الِمان های خاص خود 
را نیاز دارد و طرح پیشنهادی ما در این زمینه، 
ایجاد پیاده راه معنوی فرهنگی شهید حاج قاسم 
سلیمانی به طول ۱۵۰۰ متر از روبه روی گنبد 

جبلیه تا گلزار شهدا است«.
چند  در  »پارکینگ هایی  کرد:  بیان  وی 
برای  زیرگذری  باید  و  شده  پیش بینی  نقطه 
عبور خودروها ایجاد شود و پیاده راه به صورت 

روگذر باشد«.
پوراسماعیلی،  محسن  جلسه،  این  در 
معاون شهرسازی و معماری شهردار کرمان، به 

مصوبات کمیسیون ماده پنج در سال ۱۳۹۵ 
حوزه  در  آنچه  »براساس  گفت:  و  کرد  اشاره 
کاربری  شده،  مصوب  سال ۹۵  از  شهرسازی 
این  و  است  گردشگری  بیشتر  پروژه  این 
مصوبات تایید میراث فرهنگی را می خواهد تا 

ابلاغ شود«.

استاندار پادرمیانی کند
همچنین، مدیر مشارکت ها و سرمایه گذاری 
بنیاد بهره وری موقوفات آستان قدس رضوی، 
میراث فرهنگی  که  ایراداتی  »با  کرد:  بیان 
گرفته، بخش های انتفاعی و غیرانتفاعی طرح، 
»حل  افزود:  جعفرنژاد  مهدی  است«.  مبهم 
این مسئله نیاز به عزم استانی دارد و با توجه 
سردار  شهادت  از  بعد  موضوع  حساسیت  به 

حاج قاسم سلیمانی، باید استاندار ورود کند«.
شهرداری،  توافق  »با  داد:  ادامه  وی 
سرمایه گذار  و  قدس  آستان  میراث فرهنگی، 
در احداث پارک گردشگری، اتفاقات خوبی در 

کرمان خواهد افتاد«.
محیطی هم در این رابطه بیان کرد: »برای 
حریم  باید  ابتدا  میراث فرهنگی  مسئله  حل 

مصوب قبلی اصلاح شود«.

از وزارت خانه پیگیری شود
معاون  نیکویی،  مهدی  خبر،  این  برپایۀ 
کرمان  شهردار  زیربنایی  امور  و  حمل ونقل 
نیز گفت: »این طرح با میراث فرهنگی استان 
مصوباتی  براساس  باید  و  نرسیده  نتیجه  به 
فرهنگی  میراث  وزارت  از طریق  داشتیم،  که 

پیگیری شود«.
بیان  کرمان  این جلسه، شهردار  پایان  در 
کرد: »طبق صحبت هایی که مطرح شد، ابتدا 
طرح  بررسی  برای  استانداری  با  جلسه ای 
مصوبات  براساس  کرمان  گردشگری  پارک 
شد،  خواهد  هماهنگ  و ۱۳۹۵،  سال ۱۳۹۰ 

در  را  موضوع  استاندار،  موافقت  صورت  در 
سطح کلان پیگیری می کنیم و وارد فاز اجرا 

می شویم«.

طرح خاتم جامع نیست
شعرباف در بخش دیگری از اظهارات خود 
گفت: »پروژۀ پارک گردشگری، از سال ۱۳۹۷ 
طراحی شده و با توجه به شرایط جدید بعد از 
شهادت سردار سلیمانی، از مشاور خواستیم که 
تغییراتی در طرح ایجاد شود. قرارگاه سازندگی 
خاتم الانبیا در حال طراحی طرح جامع گلزار 
اشکالاتی  طرح  این  به  است،  کرمان  شهدای 
وارد بود که به عنوان طرح جامع پذیرفته نشده 
و فقط به سمت اصلاح وضع فعلی رفته است«.

گردشگری  پارک  طراحی  »در  افزود:  وی 
از  پیوسته  به صورت  را  کار   ۱۳۹۷ سال  در 
زمین های آستان قدس تا گلزار شهدا و جنگل 
قائم)عج( دیده بودند؛ اما طرحی که مجموعه 
جنگل  به  محدود  دارد،  کار  دستور  در  خاتم 

قائم است«.
شعرباف ادامه داد: »یکی از انتقادات ما این 
و  ببینید  را  فقط جنگل  نمی توانید  که  است 
نیز  الان  تا  نکنید،  بررسی  را  اطراف  اتصالات 
گلزار  برای  خاتم  طرح  موافق  اصلاح،  برای 
جامع  طرح  به عنوان  را  طرح  این  اما  بودیم؛ 
این  ما  »نظر  کرد:  بیان  وی  نپذیرفتیم«. 
است که پروژۀ پارک گردشگری که مطالعات 
مدون تری دارد و مجوزهای لازم را گرفته، با 
طرح  برای  ما  که  طرحی  به عنوان  تغییراتی 

جامع گلزار در نظر داشتیم، اجرا شود«.
توجه  »با  شهردار کرمان خاطرنشان کرد: 
پروژه  این  در  قدس  آستان  زمین  اینکه  به 
وجود دارد، ابتدا باید مالکیت و انتفاع موقوفه 
بتوانیم  تا  شود،  تعیین تکلیف  کاربری ها  و 
ابلاغ کنیم و  به مشاور  به عنوان دستورالعمل 

مشاور بر این اساس، کارش را شروع کند«. 

مدیرکل میراث فرهنگی استان کرمان 
خبر داد

آغاز عملیات نورپردازی
باغ شاهزاده ماهان 

گروه جامعه: مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی استان کرمان با اشاره به آغاز عملیات 
به  توجه  »با  گفت:  ماهان  شاهزاده  باغ  نورپردازی 
اینکه سیستم روشنایی و نورپردازی باغ شازده ماهان 
قدیمی بوده و بخش قابل توجهی از آن به دهه ۷۰  
با  جهانی  اثر  این  روشنایی  تامین  در  می  گشت،  باز 

مشکلاتی مواجه شده بودیم«.
فریدون فعالی افزود: »عدم تامین اعتبار مورد نیاز 
نیز از دیگر مشکلاتی بود که اجازۀ ساماندهی اساسی و 
تامین سیستم روشنایی باغ را به ما نمی داد و بیش تر، 

به تعمیرات موضعی و مقطعی بسنده می کردیم«.
در  اساسی  مشکلات  وجود  »با  داد:  ادامه  او 
تاریخی،  باغ  این  جهانی  جایگاه  و  برق رسانی  شبکه 
استانی  مسئولان  همکاری  با  توانستیم  خوشبختانه 
پروژۀ اصلاح شبکه  قابل توجهی،  اعتبار  و تخصیص 
برق رسانی و نورپردازی این باغ تاریخی را به مرحلۀ 
اجرا برسانیم«. فعالی بیان کرد: »مطالعات این پروژه 
پیمانکار  به  کارگاه  و  گرفته  انجام  مشاور  توسط 
ذیصلاح تحویل داده شده است و طی سه ماه آینده 
این عملیات انجام می شود«. به گزارش روابط عمومی 
این  ادامۀ  در  مهرماه  استان، وی ۲۵  میراث فرهنگی 
سال  طول  در  تاریخی  باغ  »این  گفت:  توضیحات 
علاقمندان  و  گردشگران  از  زیادی  تعداد  میزبان 
است که امیدواریم با اتمام عملیات نورپردازی، شاهد 

زیبایی های این باغ تاریخی در هنگام شب باشیم«. 

با حضور 180 هنرمند ملی و استانی؛
چهاردهمین نمایشگاه 

سراسری صنایع دستی کرمان 
آبان ماه برگزار می شود

گروه جامعه: مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری 
برگزاری  به  اشاره  با  کرمان  استان  صنایع دستی  و 
و  صنایع دستی  سراسری  نمایشگاه  چهاردهمین 
استان  گردشگری  سراسری  نمایشگاه  پنجمین 
از حضور  آبان ماه سال جاری،  نهم  تا  از پنجم  کرمان 
دیگر  و  کرمان  استان  از  هنرمند صنایع دستی   ۱۸۰
استان های کشور در چهاردهمین نمایشگاه سراسری 
توجه  »با  و گفت:  داد  استان خبر  این  صنایع دستی 
سال های  کرمان طی  استان  صنایع دستی  توسعۀ  به 
گذشته، امسال ۹۰ غرفه برای هنرمندان داخل استان 
و ۹۰ غرفۀ دیگر برای هنرمندان خارج از استان در 

نظر گرفته شده است«.
پنجمین  »در  افزود:  همچنین  فعالی  فریدون 
نمایشگاه سراسری گردشگری، سه رویداد گردشگری 
به  که  می شود  برگزار  خوراک  و  طبیعت   سلامت، 

جذابیت نمایشگاه مذکور کمک زیادی می کند«.
رشته های  زندۀ  »تولید  کرد:  خاطرنشان  وی 
در حاشیۀ  نیز  را  استان کرمان  بومی  و  منسوخ شده 

نمایشگاه صنایع دستی خواهیم داشت«.
به گزارش روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی، 
در  فعالی  کرمان،  استان  صنایع دستی  و  گردشگری 
جلسه کارگروه گردشگری استان کرمان که با حضور 
معاون عمرانی استانداری کرمان و دیگر اعضای این 
اثر  تومان  میلیارد   ۵۰« گفت:  شد،  برگزار  کارگروه 
هنری در نمایشگاه سراسری صنایع دستی استان به 

معرض نمایش گذاشته می شود«.
وی اظهار کرد: »برنامه ریزی لازم برای بهتر برگزار 
شدن این دو نمایشگاه  با همکاری دستگاه های مرتبط، 
بزرگ  گردشگری  و  اقتصادی  بنگاه های  و  شرکت ها 
به  و  است  گرفته  انجام  کرمان  و  تهران  استان های 
زودی شاهد برگزاری نمایشگاه هایی پرشور در حوزه 

گردشگری و صنایع دستی این استان خواهیم بود«.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
استان کرمان با اشاره به اینکه سه هزار مترمربع فضا 
برای برگزاری دو نمایشگاه مذکور در نظر گرفته شده 
است، افزود: »دو هزار مترمربع به حوزۀ صنایع دستی 
داده  اختصاص  گردشگری  حوزۀ  به  مترمربع  هزار  و 

شده است«.
وی ادامه داد: »شاخص ها برای انتخاب هنرمندان 
برای حضور در نمایشگاه صنایع دستی تجاری سازی، 
تجارت  و  ملی  نشان  برندسازی،  کیفیت،  و  کمیت 

الکترونیک آثار هنری هنرمندان بوده است«. 

مدیر پروژۀ پارک گردشگری ضوابط میراثی را معضل دانست؛

احداث پارک گردشگری همچنان
 در بلاتکلیفی !

خبر

ادامه از صفحه 3

حجم  به  توجه  با  شرف آباد  سه راهی 
آماربرداری  براساس  و  دارد  که  ترافیکی 
غیرهمسطح  تقاطع  به  نیاز  شده،  انجام  که 
دارد. از منظر ترافیکی، زمانی در دستور کار 
باید  شهر  رینگ  که  شد  نوشته  شهرداری 
شود  ایجاد  جذابیتی  رانندگان  برای  و  آزاد 
از شبکۀ شهری، رینگ  استفاده  به جای  تا 
منظور،  این  برای  کنند.  انتخاب  را  شهر 
شود  کم  شهر  رینگ  در  تاخیر  میزان  باید 
است  تقاطعی  آخرین  و سه راهی شرف آباد، 

در  حرکت  تا  شود  غیرهمسطح  باید  که 
رینگ شهر روان شود و جذابیت استفاده از 
تقاطع  ساخت  برود.  بالا  رانندگان  برای  آن 
ایرادی  هیچ  نقطه  این  در  غیرهمسطح 
این  نمی آید؛  پیش  هم  فاجعه ای  و  ندارد 
شورای  مصوبۀ  که  است  مواردی  جزو  هم 
کارشناسان  از  زیادی  تعداد  و  دارد  ترافیک 
دادند.  نظر  درباره اش  دانشگاه  استادان  و 
سه راهی،  این  در  اینکه  تاسف بار  موضوع 
کارگاه  تجهیز  و  بود  کار  پای  پیمانکار 
پل  ساخت  روش  آخرین  با  و  بود  کرده 
ببندد  قرارداد  بود  حاضر  قدیم  قیمت  با  و 

دولتی  پیمانکار  این  دهد.  انجام  را  کار  و 
تقاطع  پول  و  پروانه  و  با دادن زمین  و  بود 
با  زمان  آن  اگر  می ساخت.  را  غیرهمسطح 
۱۰۰ میلیارد تومان می شد در این سه راهی 
غیرهمسطح سازی کرد، امروز بیش از ۲۰۰ 
میلیارد تومان باید هزینه کرد. شورای شهر 
مصوب کرد که فعلا نیازی نیست این روگذر 
ساخته شود و با این پول، اتوبوس می خریم. 
کجا  از  که  است  این  دوستان  از  من  سوال 
بخرید؟  اتوبوس  می خواهید  پول  کدام  با  و 
سیستم  کدام  با  خریدید،  اتوبوس  اگر  و 
حمل ونقل عمومی؟ برای حمل ونقل عمومی 

چه کرده ایم و چه جذابیتی ایجاد کرده ایم تا 
شهروندان از آن استفاده کنند؟ ما هنوز یک 
پایانۀ مسافربری و چهار تا ایستگاه درست و 
عمومی،  حمل ونقل  برای  نداریم.  استاندارد 
ترافیک  ساماندهی  طرح  در  مرحله  دو  در 
به  مبدا  مطالعات  ترافیک  در طرح جامع  و 
حتی  آن  به  هیچ کس  و  شد  انجام  مقصد 
نگاهی نیانداخته است. وقتی زیرساخت ها را 
مهیا نکرده ایم و پول هم برای خرید اتوبوس 
صحبت  مسائل  این  دربارۀ  چطور  نداریم؛ 
رویکردها  این  می دهیم؟  وعده  و  می کنیم 

جای نگرانی دارد. 

روی طرح های ترافیک اجماع مسئولانه نمی بینم 
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